
Dacă Romeo ar fi fost actor fi Jul ieta, regizoare ... 
S-ar putea spune că familia Bleonţ are noroc: şi actorului, şi 

regizoarei totu l  le merge în pl in ,  muncesc , au succes. Dar 
im presia care precum păneşte la orice întâ ln i re cu  ei - fie 
împreună, fie separat - este cea a determinării. Sunt amabil i ,  
politicoşi, dar au o treabă în altă parte, există lucruri importante 
spre care se grăbesc. Claudiu era un actor cunoscut şi recu
noscut înainte de a se căsători, Beatrice a devenit o regizoare 
despre care se vorbeşte, fără ajutorul lui . Şi totuşi ei datorează 
unul  altuia totu l ,  în primul rând această extraordinară trăire 
comună, voinţa de a face, nu pentru a demonstra, ci pentru a 
exista. Deşi evident ambiţioşi , deşi implicit orgolioşi, ei evită cu 
înverşunare orice referire la comentariile despre spectacolele lor, 
atât cele laudative, cât şi cele contestatare. Sunt încă în situaţia 
când n-au nevoie de oglinzi pentru a afla cum sunt. Au depăşit 
vârsta lui Romeo şi a Jul ietei şi pare că trăiesc într-o lume în 
care familiile Montague şi Capulet nu există. Şi poate că acesta 
este adevăratul lor noroc: faptul că reuşesc să trăiască aşa. 

Orice încercare de a îngloba trecutul în z iua de azi s-a 
dovedit infructuoasă. 

Claudiu: Mă consider la început. Anii au trecut, a fost bine şi 
mă raportez mereu la momentul care există. N-am regreta, nu 
tânjesc după roluri nefăcute. Sunt mulţumit azi, aici, cu vârsta, 
cu faţa pe care o am. Aştept, dacă mă ajută Dumnezeu, să 
împlinesc 45, 50, 55 de ani. 

O Ai jucat in acefti 18 ani fel fi fel de teatru: teatru 
de expresie corporală fi teatru psihologic, teatru bun fi 
teatru prost. Ceva s-a adunat totufi: ai vreun model de 
teatru? 

Claudiu: Am cit it o frază într-un i nterviu al l u i  Serg iu  
Celibidache ş i  o să o adaptez pentru uzul meu: trăiesc d in  ce în 
ce mai mult cu convingerea că aşa cum unii aleg mănăstirea iar 
alţii aleg filosofia, eu am ales teatrul .  Teatrul e o cale: trec prin 
teatru ca să crească în mine ceva, să mă formez. Îmi place 
teatrul oricum. 

O Şi ca spectator? 
Claudiu: Da. Orice. 
O Beatric�, Jie ce fel de teatru iJi place? 
Beatrice: Imi place teatrul ,  nu pot să afirm că prefer un gen "' 

�� i 
O Dar pe scenă se întâmplă fi lucruri care nu sunt � 

teatru. <o: 

Claudiu: Da şi nu. Pe scenă şi lucrurile proaste devin teatru. @ 
Vezi oameni, vezi viaţă. Sigur, caracterul ,  personalitatea mea ar (5 
da altă întorsătură vieţii acestor oameni, sau s-ar implica altfel. .9 
Un eşec poate să fie la fel de productiv ca o mare reuşită. Un � 
om care se plasează just faţă de viaţă n-are eşecuri sau victorii, 
ci doar frământări. 

Beatrice: Impulsul grupului care porneşte la un spectacol 
este să- I  facă b i n e .  C rez i  întotd eauna că d r u m u l  va f i  
extraordinar. Şi pe urmă există diverse puncte de control în care 
te verif i c i .  Când am început Romeo fi Jul ieta, aveam 
spectacolul în cap şi niciodată n-am început ceva fără intuiţia 
rezultatului. Restul nu e decât încercarea de a uni ce ai gândit, 
cu ce iese. 

O Şi ce ai gândit tu la Romeo şi Julieta? 
Beatrice: Mi-a fost foarte greu să povestesc spectacolul 

pentru că totul era la nivel de senzaţii, la nivel de energie şi de 
suflu. Pentru cei cu care lucram nu erau lucruri palpabile. La 
început am avut probleme, în special cu cei mici, cu George 
Călin, cu Andrei Duban, care nici nu aveau experienţă şi nici nu 
înţelegeau de ce trebuie să facă aşa. Noroc că a fost Claudiu 
acolo, care transmitea mal bine, prin semn teatral, ceea ce 
�ândeam şi Simţeam eu. 

U Eu am vAzut spectacolul intr-o reprezentaţie 
normală, cu publlo plătltor, nu la premieră. Probabil oA In 

ambianJa "critică" a premierei  a f  fi  observat că 
spectacolul exprimă o anumită neîncredere in cuvânt, că 
preferă poza, sondajului in profunzime. Dar atunci, in 
acea seară, cu o sală arhiplină de tineri, m-am lăsat dusă 
de vibraJia lor, de percepJia directă, de reacţi ile lor. 

Beatrice: Miza spectacolului a fost publicul. La început mi 
s-a oferit sala Atelier. Domnul Dinu Cernescu, sub direcţia căruia 
s-a făcut, mi-a spus să încerc un experiment, că n-o să pot 
umple o sală de 1 200 de locuri, că n-am vedete în rolurile 
principale. Or, spectacolul cerea sala mare, nu era o chestiune 
de ambiţie, să fiu eu primul student care montează pe scena 
mare a Naţionalului. Energia montării cerea acest spaţiu şi mi
am propus de la bun început să aduc publicul tânăr în sală la 
această p i esă c las ică ,  scr isă în vers u r i ,  cu noscută ş i  
arhicunoscută. Iar  pentru mine este extraordinar că tânăra 

generaţie i-a acceptat pe cei doi interpreţi ca Romeo şi Julieta ai 
lor, ai vârstei lor. Sunt recunoscuţi pe stradă, primesc scrisori. E 
o generaţie tranşantă şi dură, poate să strige din sală, să plece, 
ei acceptă sau nu acceptă, la ei nu există "s-ar putea". 

Claudiu: E un contact puternic, visceral, care nu trece prin 
nici o grilă estetică. 

Beatrice: Au venit clase întregi ,  de câte şapte ori. Ei la ora 
şase stau deja pe strapontină. 

Claudiu: Eu înţeleg reproşurile criticii, nu e ritualul la care se 
aşteptau. Noi am chemat nişte oameni la noi, ca să ne simţim 
bine, şi am pus pe masă o cană cu apă, brânză, ceapă, un pahar 
cu vin.  N -am încercat un ospăţ al relaţi i lor. Ai venit, hai să 
mâncăm, ia un şpriţ, hai să vorbim despre ale noastre. Şi acest 
dialog e proaspăt. Şi în mine se bătea un Romeo al anilor '80 cu 
Romeo cel din ziua de a7i, se bătea experienţa mea de teatru, 
zgura rnea de teatru- mijloacele devin uneori o povara - cu 
prospeţimea, cu ingenuitatea, cu lipsa de "făcătură" ş i  de 
mij loace a celor tineri. Şi-mi spuneam că u n  anume lucru trebuie 
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făcut altfel şi tot eu îmi dădeam peste mână: "Lasă-1! Nu vezi că 
e curat? !" .  A m  avut înţelepciunea, l ipsa de orgol iu tembel 
actoricesc să pot spune nu. Vedeam că nu rosteşte bine, dar 
asta era şi frumuseţea. Omul acela era ca un mânz. Mânzul se 
c l at i n ă  pe ce le  patru p i c i oare. Era p u r, cu och i i  aceia 
încrâncenaţi şi mari. Se bâlbâie, se împiedică. Ei şi? Eu nu mai 
pot face asta. Eu n-am să joc Romeo, nu-mi doresc roluri, dar 
m-a cucerit felul cum şi-a gândit ea distribuţia. 

Beatrice: La început, normal , m-a refuzat. 
Cl De ce .,normal"? 
Claudiu: Nu î nţelegeam, nu mă vedeam! 
Beatrice: A acceptat, după ce i-am povestit distribuţia. 
Claudiu: M i-a transmis o energie, care există acum în 

spectacol şi pe care o primesc spectatorii. 
Beatrice: La ultima reprezentaţie, n-am putut să stau până 

la sfârşit şi i-am întrebat pe urmă pe actori cum a fost. Mi-au 
spus că s-a aplaudat ca la concertele rock . 

Claudiu: E ceva d in  modul de a fi al concertulu i  de la 
Woodstock, nu al spectacolelor de tipul Michael Jackson. E o 
naştere. 

Beatrice: Noi n-am făcut spectacolul cu visul secret de a 
arăta ce mari suntem. A fost o nevoie a noastră, adevărată, 
interioară. N-am vrut să fac nimic care să ia ochi i ,  să existe 
lucruri care "dau bine". 

Cl Dar sunt foarte multe lucruri care dau bine. 
Beatrice: Dar nu le-am gândit obraznic. 
Claudiu: Vă place cum e îmbrăcată Beatrice? 
Cl Da. 
Claudiu: Ăsta e răspunsul. Dacă aşa arată ea . . .  
Cl Există totufi in marca talentului lui  Beatrice o 

anume inclinaţie spre imaginea care dă bine, evidentă in 
toate montările ei, fi nu cred că trebuie să se ferească 
de ea. 

Beatrice: Nu mă feresc. Un regizor la care ţin foarte mult şi 
căruia i-a plăcut spectacolu l ,  m-a lăudat că am ştiut să- i fac 
"ambalajul", dar m-a prevenit: "Vezi să nu te răsfeţi cu darul ăsta 
pe viitor". 

Cl Consideri Romeo şi Jul ieta un prag, sau o treaptă 
printre altele? 

Beatrice: Eu am considerat că toate examenele-spectacole 
pe care le-am făcut sunt evenimente. Cu un text te întâlneşti o 
dată în viaţă şi am dat totul pentru această mare întâlnire. 

Claudiu: Acest fel al ei de a fi m-a impresionat pe mine. Am 
găsit-o, în balet, mai dăruită decât eram eu în teatru. Teatrul are 
momente î n  care se fură mult: merge şi cu un şpriţ, şi fără 
mişcare,  şi să joc i  fără n i c i  o preocu pare, fără să vezi  
spectacolele col egi lor tăi, merge să joci  teatru şi urînd u-ţi 
colegii, sau dispreţuindu-i, sau neînţelegându-i. . .  merge. Teatru 
poţi să faci şi fără cultură, fără să citeşti, merge, mai ne scobim 
puţin î n  dinţi  şi  merge. Dar sunt oameni care încearcă să 
deschidă şi să cuprindă cât mai mult. Beatrice vine la întâlnirea 
cu misterul teatral ca una dintre acele fecioare î nţelepte, care-şi 
păstrează uleiul şi-şi păstrează fitilul ca să aibă lumină când 
apare El. Nu ca fecioarele care risipesc totul. Câteodată e greu 
de trăit cu ea: desfăşoară în preocupările ei o energie care te 
atrage, dar eu trebuie să recunosc că sunt mai slab. l-am spus 
de câteva ori: dacă n-aş fi fost soţul ei, aş fi urît-o. Am noroc că 
sunt soţul ei, că ea mă stimulează să încerc mai mult cu mine. 
Dacă nu aş fi fost soţul ei, aş fi fost mai sărac. Cred că un om 
care se sacrifi că pentru efemer este c:eR mRi frumoe>li! ofrRnrii! 

adusă lui Durnne.!eu l;li le�:�lrului. 
O Beatrice, e'ti de acord cu rolul ce ti se atribuie? 
Beatrice: Eu l-am văzut pe Claudiu jucând şi înai nte de a ne 

cu noaşte. Foarte multi spu n despre el "lasă-1, dragă, n-are 
probleme, are talent". Nimeni nu ştie câtă muncă e în talentul lui. 
Eu cred despre el că e un mare om şi un mare suflet, fără asta 
n-ar putea fi un actor bun. 

Claudiu: Nu vreau să se creadă despre mine că sunt un 
sfânt, sau un pur. Trec prin toate stadii le posibile, vreau să-mi 
î nţeleg orgol iu l ,  inv id ia ,  ura, greutăţ i le ,  în acelaşi t imp cu 
blândeţea şi toleranţa. Dumnezeu ne-a dat toate sentimentele, 
nu numai unele. Sunt toate la un loc şi încerc să supraveghez 
existenţa lor în mine. Asta inţelege probabil Beatrice prin marele 
om. 

Beatrice: Nu, vreau să spun că niciodată, după ce ieşi din 
scenă, nu mai rămâne în tine actorul .  Am o mare admiraţie şi 
pentru că el a lucrat cu oameni pe care îi consider cei mai 
importanţi pentru regia românească: Ciulei ,  P i nt i l ie,  Andrei 
Şerban, Purcărete. 

Claudiu: Şi pentru mine a fost într-adevăr un prag că am 
lucrat cu ea. 

Cl A creat acest lucru anumite tensiuni? 
Claudiu: Da. Au trebuit să moară şi î n  mine n işte idei ,  

preconcepţii, ticuri comportamentale. 
Beatrice: Eu am dedicat spectacolul actorilor pentru că 

d is p o n i b i l itatea lor de a se s u p u n e  (ore de î ncălz ire,  de 
improvizaţie, repetiţi i in concediu) a făcut posibilă existenţa lu i  
aşa cum este. Personajele nu au  evoluat datorită indicaţiilor 
regizorale, ci prin exerciţiile de improvizaţie. 



Claudiu: Ne-a împins spre asumare. Personajul e alcătuit şi 
din ceea ce tu faci bine în el şi  din ceea ce ai slab în tine. 
Slăbiciuni le sunt nuanţe ale fiinţei pe care n i  le-am asumat 
datorită ei. 

O Beatrice, te desparti greu de un spectacol pe care 
l-ai făcut? 

Beatrice: Niciodată nu mă despart de spectacole. Când 
lucram la Braşov Nevestele vesele, veneam la Bucureşti de 
câte ori se reprezenta Jocul de-a măcelul şi încălzeam trupa 
înainte de fiecare reprezentaţie. Şi mă duceam la Braşov de câte 
ori se juca Nevestele. La Romeo sunt mereu, şi se lucrează 
încă. Când spectacolele ies din repertoriu, am nostalgia lor şi le 
iubesc pe fiecare in parte. Experienţele care s-au consumat 
până la premieră au fost cele mai frumoase lucruri. 

O Claudiu, pentru un actor care gAnde9te, acest 
proces de repetare fi de fixare nu este agasant? 

Claudiu: Nu, dacă ştii să-I faci. În fond, şi viaţa e repetitivă. 
Repetăm gesturile, preocupările străbunilor noştri. Ne-am născut 
cu un anumit parfum şi suntem programaţi. 

Beatrice: Repetiţ i il e  noastre erau un proces d e  
recunoaştere ş i  d e  acceptare, care continuă ş i  î n  spectacol .  

ll Crezi că această experienţă poate f i  refăcută 9i cu 
alte spectacole, fi cu alte distribuţii? 

Beatrice: Nu, nu se poate. Numai datorită modului în care a 
lucrat această echipă a ieşit intr-un anume fel spectacolu l .  

Claudiu: Eu î i  mulţumesc lui Dumnezeu pentru intâlnirea cu 
Beatrice, pentru că s-a realizat acest mod de a trăi teatrul intr-un 
grup. Dar eu procedez aşa in toate spectacolele in care joc. 

O Şi se poate lua teatrul pe cont propriu? 
Claudiu: Teatrul este o aventură pe cont propriu. Important 

este să f i i  tu. Eu m i-am dorit un anume fel de viaţă, aşa imi place 
să mă joc, aşa imi place să sufăr. În momentul ăsta, teatrul este 
acest spaţiu dintre noi trei. Şi mai ex istă şi un alt fel de teatru, 
când unii bagă mâna încercând să demonstreze că "spaţiul ăsta 
dintre voi trei este eu. Eu sunt cel mai, uită-te ce voce, uită-te 
cum mă mişc, uite ce vedetă sunt, acum sufăr" . Şi atunci se 
stimulează bătaia pe oase: "nu, eu vreau mai mult, eu strig mai 
tare". Există spectacole in care bestia, fiara, monstrul determină 
o sfâşiere reciprocă a ego-uri lor. 

Beatrice: În spectacol, părinţii lui Romeo au două replici la 
început şi una la sfârşit. După fiecare repetiţie, şi acum după 
fiecare spectacol, mă întreabă cum a fost. 

Claudiu: Această participare n-a fost nici de dragu l  l u i  
Shakespeare, nici pentru Beatrice, a u  făcut-o pentru ei . S ă  vii la 
teatru pentru că acolo e serviciul tău, cu gândul de a pleca mai 
repede acasă, cu dorinţa de a juca roluri cu replici mai multe şi 
de a lua o leafă mai mare, nu-ţi dă o justificare pentru lumea 
cealaltă. 

O Beatrice, al vrea să fii directoare de teatru? 
Beatrice: Da. De fapt, nu să fiu directoare de teatru, ci să 

pot asigura condiţii bune celor cu care lucrez. Îmi pare foarte rău 
că trupa asta extraordinară care s-a sudat lucrând la Romeo fi 
Julieta nu va avea continuitate. Spun unii despre noi că suntem 
o sectă. 

Claudiu: Toţi pierdem. Felul in care exişti într-un grup care 
acceptă şi cultivă un anumit mod de viaţă de dragul unei idei 
despre teatru este foarte im portant.  Pentru m i ne, acest 
spectacol a fost o tulburare a f i i nţe i mele ş i. ca intr-un 
caleidoscop. elementele s-au aşezat apoi altfel. 

------------· MAGDALENA BOIANGIU 
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Toleranţa mijloacelor 
de expresie 

Dacă l a  cea de-a doua ediţie a sa, desfăşurată sub îndemnul 
.. Zece zile de toleranţă", Festivalul Internaţional de Teatru Tânăr 
Profesionist s-ar fi prelungit cu măcar o zi, mai mult ca sigur ar fi 
urmat şi o a treia întâlnire a criticilor de teatru din secţia română 

·a A I CT (UN ITER),  reuniţ i  într-o ses i u ne extraord i nară, iar 
dezbaterile ar fi putut face obiectul unui  al doi lea volum al 
antologiei "Toleranţă-Intoleranţă" (tipărit de Editura UNITEXT), 
care să adauge textelor clasice şi eseurilor contemporane opinii 
curente. Titlul generic: Toleranţa m ijloacelor de expresie. Pentru 
că la S i b i u ,  in c i u d a  sau tocmai  datorită eterog en ităţ i i  
programului, care a inclus d iverse secţiuni ("Mari spectacole", 
.. Teatrul în spaţii non-convenţionale" , "Concursul Şcolilor şi  
Academiilor de Teatru", "Întâlnirea Teatrului studenţesc"), s-au 
confruntat diferite accepţ i i  ale noţ iun i i  de act teatral: fapt 
terapeutic de modelare sau recuperare socială; modal itate 
a lternativă de s i n cret i s m  art ist ic ;  form ă trad i ţ iona lă  d e  
contemporaneizare a clasicilor. 

Compan ia  f i l i p i n eză "The Earth save rs" , l u crând cu  
handicapaţi ,  ori trupa elveţiană "Maralam",  înglobând emigranţi 
şi invitând la interactivitate, perpetuează unul dintre scopurile 
extraestetice ale teatrulu i .  T ransgresia in fapt artistic se produce 
abia intr-un spectacol precum cel al teatrului polonez "Atlantis", 
Concertul Sfintului Ovidiu. Într-o scenografia cu doar câteva 
obiecte de recuzită şi intr-un ecleraj rafinat, pe un fundal în 
tonuri cafeni i  terne se decupează s i luetele personajelor: o 
curtezană şi amantul ei, o trupă de muzicanţi orbi, obligaţi să 
îmbrace veşminte de carnaval pentru o serată de amuzament; 
generozitatea eroinei faţă de unul dintre nefericiţi atrage din 
partea iubitului o reacţie violentă, care nu poate f i  tolerată de cel 
mai tânăr dintre nevăzători. Răzbunarea e radicală: mai întâi el i l  
privează pe vinovat de lumină, făcându-şi-1 egal în incapacitatea 
de a vedea, apoi il omoară. În reprezentaţie au fost invitaţi patru 
artişti cu adevărat nevăzători. Autoamendându-se ironic prin 
titlul Prea multă lumină orbette copilul, americanii grupului 
"Neo-futuristes" au adus în fest ival şi, im plicit, în discuţie o 
m odal itate d e  teatru alternat i v  t ip ic  transocean ică -
divertismentul "digest": 30 de piese în 60 de minute! Tehnicieni 
desăvârşiţi, cei şase actori sunt în primul rând buni parteneri, 
reuşind apoi să-i antreneze şi pe spectatori în jocul lor de 
oameni maturi :  un pariu teatral ,  structurat aleatoriu d intr-o 
materie substanţială, care la prima vedere doar se aseamănă cu 
"gajurile" adolescenţei. 

La limita veleitarismului s-a plasat un recital "sărac" al unui 
june ce a debitat anost fragmente shakespeariene, glosând pe 
tema Toleranţei şi agitându-se fără rost, împiedicând auditoriu! 
să observe m ult mai interesanta prestaţie a omului-orchestră 
care-i asigura un acompaniament neconventional .  Sub egida 
ac:P.Iuiaşi TAatru .. Leschi" d in Grecia, pentru a doua oară in 
România, Antlgona lu i Solocle - temerară tentativa a regizorului ._... Spyros Vrachoriti s de a reconstitui magia speclacolelor in � 
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